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آزمایشگاه های علوم پزشکی 
مجهزتر مي شوند

دربودجه97مبل�غخوبیبهعنوانتس�هیلاتوام
برایدانش�گاههادرنظرگرفتهش�دهک�هاینمبلغ
بایدصرفاًب�رایجایگزینکردنوتجهی�زامکانات
آزمایشگاهیدردانشگاههامورداستفادهقراربگیرد.

قائم مقام معاون آموزشی وزارت بهداشت با بيان اين مطلب، 
افزود: همه دانشگاه ها و دانشکده های پزشکی برای کسب 
مجوز ايجاد رشته يا دانشکده بايد استانداردهای حداقلی 
مورد نظر وزارت بهداشت را از نظر فضا، امکانات آزمايشگاهی 

و تجهيزات لازم و هيئت علمی داشته باشند.
دکتر حميد اکبری اظهار کرد: در حوزه تربيت نيروی انسانی 
در حوزه علوم پزشکی با کمبود نيروی انسانی به شدتی که 
دو دهه قبل مواجه بوديم، روبه رو نيستيم و در حال حاضر 

بايد از حداقل ها ارتقا پيدا کنيم و به کيفيت بپردازيم.
قائم مقام معاون آموزشی وزارت بهداشت اظهار کرد: برنامه 
ما در خصوص امکانات آزمايشگاهی که قبلًا وجود داشته، 
فرسوده شده و جايگزين نشده، اين است که بتوانيم سريع تر 
اين امکانات را جايگزين کنيم که در اين زمينه  خوشبختانه 
در بودجه 97 هم مبلغ خوبی به عنوان تسهيلات وام برای 
دانشگاه ها در نظر گرفته ش��ده و اين مبلغ بايد صرفاً برای 
جايگزين کردن و تجهيز امکانات آزمايشگاهی در دانشگاه ها 
مورد استفاده قرار بگيرد.اکبری گفت: دانشگاه ها می توانند 
از اين مبلغ در صورت نياز امکانات جديد آموزشی و کمک 
آموزشی خود را تهيه کنند و از اين طريق کيفيت آموزش را 

نيز در دانشگاه های علوم پزشکی بالا ببرند.

گذروزیرعلومهمبهکمیسیونآموزشافتاد

وام هاي معوقه دردسرساز
حسیناعلایي

رفع معضلات حوزه دانش��جويی از مهم ترين دغدغه های 
صندوق رفاه دانشجويان است. اين صندوق از دو سال قبل 
در راس��تای ارائه  خدمات هرچه بيشتر، شورای راهبردی 
تشکيل داد تا با بهره گيری از نظر مشاوران خبره، بهترين 
خدم��ات را به دانش��جويان ارائه دهد اما مدتی اس��ت به 
دليل مش��کلات مالی و عدم امکان تأمين اعتبار از انجام 

رسالت های خود عقب مانده است.
به عقيده برخي کارشناس��ان، بروز مش��کلات مالی برای 
صندوق رفاه دانش��جويان و عدم توانايي مالی در عمل به 
برخی تعهداتش زمينه ساز برخی ناآرامی های دانشجويی 

هم مي شود.
همين مشکلات موجب شد در روزهاي اخير منصور غلامی 
وزير علوم به کميسيون آموزش دعوت شود تا پاسخگوی 

سؤالات نمايندگان مجلس باشد.
نمايندگان کميس��يون آموزش مجلس شورای اسلامی 
منصور غلامی وزير علوم را به مجلس فراخواندند تا در رابطه 
با آنچه ناآرامی در دانشگاه های کشور و نيز عملياتی نشدن 

تعهدات صندوق رفاه عنوان می شود، به آنها پاسخ دهد.
هنوز از جزئيات اين جلسه و مصوبات آن اطلاع دقيقی در 
دست نيست، اما اشاره به چرايی اجبار وزير علوم برای رفتن 
به مجلس و تلاش برای قانع کردن نمايندگان مجلس خالی 

از لطف نيست.
ادعایيکهچندانواقعينیست

شنيده ها حکايت از آن دارد که اصلی ترين دستورجلسه 
نمايندگان با وزير علوم رسيدگی به مشکلات صندوق رفاه 
بوده است. اگرچه مهندس يزدان مهر، رئيس صندوق رفاه 
دانشجويان از حل شدن مشکلات مالی و تأمين اعتبار برای 
پرداخت وام به دانشجويان و به ويژه دانشجويان دکتری 
سخن گفته اما بررسی ها نشان می دهد اين سخنان چندان 

با واقعيت همخوانی ندارد.
بر اساس سخنان رئيس صندوق رفاه، اين مجموعه بنا دارد 
وام ويژه دکتری و نيز وام های ضروری دانشجويان را تا پايان 
خرداد پرداخت کند. اين در حالی است که رئيس صندوق 
رفاه پيش از اين از پرداخت وام های صندوق به دانشجويان 

تا پايان ارديبهشت خبر داده بود.
يزدان مه��ر در مصاحب��ه خود ب��ا رس��انه ها همچنين از 
پرداخت همه وام های معوقه زمستان سخن گفته است، 
اما اين گفته ها در حالی است که وام بسياری از دانشجويان 
متقاضی وام دکتری در فصل زمستان همچنان پرداخت 

نشده است.
يکی از اين دانشجويان در همين رابطه به »تابناک«، گفت: 
»با اينکه همه مدارک درخواست وام من به تأييد دانشگاه 
رسيد و در اختيار صندوق رفاه قرار گرفت، هنوز وام فصل 
زمستان من واريز نشده و تعجب می کنم که رئيس صندوق 
رفاه چگون��ه ادعا ک��رده وام همه دانش��جويان متقاضی 

پرداخت شده است.«
به هر حال به نظر می رس��د وزارت عل��وم و صندوق رفاه 
دانش��جويان هم اکنون به دليل برخی مش��کلات مالی و 
مديريتی از عمل ب��ه تعهدات خود عق��ب مانده اند و اين 
موضوع از دي��د نماين��دگان مجلس دور نمانده اس��ت؛ 
نمايندگانی که البته از س��وی س��يل عظيم دانشجويان 
دانشگاه های سراسری کشور تحت فشار هستند و يکی از 
وظايف اصلی آنها رسيدگی به مشکلات دانشجويان است.

اکنون بايد منتظر ماند و ديد بالاخره خروجی جلسات وزير 
با نمايندگان چه خواهد ش��د و آيا واقعاً تأثير ملموسی در 

زندگی دانشجويان خواهد گذاشت يا خير؟

تازهچهخبر؟

تابلواعلانات

بسته بندی  غذا با نانو
پژوهشگراندانشگاهش�یرازدرتحقیقاتخودتلاشکردند
باکاربردنانوس�لولز،درجهتبهبودخواصبس�تهبندیهای
م�وادغذاییتولیدش�دهازنشاس�تهوژلاتی�نگامبردارند.

اين مواد ضمن داشتن فرآيند توليد راحتی و داشتن مقاومت بسيار 
بالا در برابر نفوذ رطوبت و هوا هزينه پايينی نيز دارند.

استاديار دانشکده فناوری های نوين دانشگاه شيراز با اشاره به اين 
مطلب که يکی از مواد جايگزين برای بسته بندی های پلاستيکی، 
استفاده از پليمر های طبيعی است، عنوان کرد: »پليمر های طبيعی 
معمولاً خواص بسته بندی ضعيف تری نسبت به پليمر های سنتزی 
دارند اما اي��ن محدوديت را می ت��وان با اس��تفاده از افزودنی های 
نانومقياس، مانند نانوس��لولز و نانوذرات رس برطرف کرد و ميزان 
استحکام و عبوردهی گاز ها و رطوبت را در اين نوع پليمر ها بهبود 
داد. به همين منظور در اين تحقيق تلاش ش��د تا اثر اضافه کردن 
نانوسلولز و کيتوس��ان به فيلم های متش��کل از ترکيب نشاسته و 

ژلاتين بر خواص اين نوع بسته بندی ها مورد بررسی قرار گيرد.«
به گفته  محمدمهدی ظرافت، بر اس��اس نتايج به دس��ت آمده از 
اين تحقيق، مواد نانومقياس از جمله نانوسلولز می توانند منجر به 
بهبود خواص فيلم های پليمری طبيعی ساخته شده از نشاسته و 
ژلاتين شوند و جايگزين مناسبی برای بسته بندی های پليمر های 
سنتزی باشند. وی در اين خصوص گفت: »همان گونه که اشاره شد 
معمولاً استحکام مکانيکی پليمر های طبيعی پايين است اما نتايج 
اين تحقيق نش��ان داد که اضافه کردن نانوسلولز به ماتريس فيلم 
می تواند استحکام مکانيکی نشاسته را تا ۵۰ درصد افزايش داده و 
به طور همزمان عبوردهی رطوبت و اکسيژن را نيز کاهش دهد.« به 
گفته اين محقق با توجه به زيست تخريب پذيری فيلم های پليمری 
طبيعی بزرگ ترين مزيت آن در حفاظت از محيط زيست است و بايد 
تلاش شود در ميان مدت اين نوع بسته بندی ها و بسته بندی های 
مشابه صرف نظر از قيمت تمام شده جايگزين مواد پليمری سنتزی 
ش��وند. اين نتايج در صنايع بس��ته بندی مواد غذايی نظير صنايع 
بسته بندی شيرينی، ميوه، مواد پروتئينی از جمله گوشت و مرغ و... 

قابل کاربرد خواهد بود.
اين تحقيقات حاصل تلاش های دکتر محمدمهدی ظرافت، صمد 
صباغی، اعضای هيئت علمی دانش��گاه ش��يراز و مجيد نوربخش 

سلطانی، دانش آموخته  کارشناسی ارشد دانشگاه شيراز است.

 حذف آلاینده های پساب 
با انرژی های تجدیدپذیر

پژوهش�گراندانش�گاهس�منانب�اهم�کاریدانش�گاه
زنجانبااس�تفادهازنانوفن�اوریوانرژیه�ایتجدیدپذیر
سیس�تمیراب�رایح�ذفآلایندهه�ادرپس�ابارائ�ه
کردن�د.ب�هگفت�های�نمحقق�انای�نسیس�تمدراداره
آبوفاض�لابشهرس�تانزنج�اندرح�النص�باس�ت.

محمدرضا اس��کندريان، مجری طرح با بيان اينکه تصفيه پساب 
معمولاً با استفاده از مواد ش��يميايی چون کلر و گاز »ازن« انجام 
می ش��ود، گفت: اين در حالی است که در کش��ورهای اروپايی و 
امريکايی اين روند اصلاح ش��ده ولی اين روش همچنان در کشور 
استفاده می شود. وی استفاده از لامپ های UV برای ضد عفونی 
کردن آب ها را از ديگر روش های تصفيه آب دانست که در خروجی 
تصفيه خانه ها نصب می ش��وند و ادامه داد: در اين مطالعات ما به 
جای استفاده از لامپ های UV از لامپ های UV LED جديد 
بهره برديم. اين لامپ ها دارای ابعاد بس��يار کوچک تری نسبت به 
لامپ های UV هس��تند و نيازی به زمان لازم برای رس��يدن به 
اوج تاب��ش را ندارند.مجری طرح، تبديل مقادي��ر زيادی از انرژی 
الکتريکی به نور را از ديگر مزايای لامپ های UV LED دانست و 
گفت: اين لامپ ها راندمان تبديل الکتريکی به نور بالايی دارند و از 
شکل پذيری بالايی برخوردارند.به گفته وی، نتايج آزمايشات نشان 
داد در چرخه شش مرتبه ای شش س��يکل پشت سر هم راندمان 
98 درصدی در تصفيه پساب حفظ شده است. اين ويژگی منجر به 

کاهش هزينه های فرآيند تصفيه خواهد شد.
اسکندريان  اظهار کرد: اين امکان از طريق پنل های خورشيدی فراهم 
شد و سيس��تم حاضر به علت بهره گيری از نور خورشيد جهت توليد 
انرژی مورد نياز، باعث حذف وابستگی به انرژی الکتريکی و همچنين 
گس��ترش کاربرد آن در مناطق دور از دس��ترس به انرژی می شود. 
همچنين دستاوردهای اين طرح در قالب طرح پژوهشی به اداره آب 
و فاضلاب شهرستان زنجان ارائه شد که در تصفيه خانه اين شهرستان 

در حال نصب است.

دستاوردایراني

دانشگاهبرایمقابلهباتحریمبهخودکفاییروميآورد

تحریم هم حریف شریف نشد

سنواتی ها خیالشان راحت شد!

دورچین با قیمت قبلی

درس�ال91رأیدادگاهاتحادیهاروپابهنفع
دانش�گاهش�ریفتغییرک�ردوتحریمهااز
ایندانش�گاهبرداش�تهش�د.آبانسال93،
اتحادیهاروپاییدرتصمیمخودکهموردتأیید
وزرایخزان�هداریوداراییکش�ورهایاین
اتحادیهقرارگرفت،چهارشخصیتحقوقی
وحقیقیازجملهدانش�گاهصنعتیش�ریف
رادرفهرس�تتحریمهایخودق�رارداد.با
ادامهاینتحریمهاک�همحدودیتزمانیهم
ندارد،دانشگاهشریفدچارمشکلاتیشدو
بس�یاریازتعاملاتمانندخری�دتجهیزات
آزمایشگاهیوتعاملدادهها،بهتعلیقدرآمد.
اینمعض�لموجبش�دمدیریتدانش�گاه
برایمقابلهباتحریمب�هخودکفاییروآورد.
معاون�تعلم�یریاس�تجمهوریهمچند
سالیاستنمایشگاهتجهیزاتآزمایشگاهی
رابرگ�زارمیکن�دک�هازطری�قآننی�از
دانشگاهيتجهیزاتدرداخلمرتفعمیشود.
 دانش��گاه صنعتی شريف و دانش��گاه های ديگر 
می توانند از اين فرصت ها استفاده کنند ولی برای 

مقابله با تحريم ها بايد بتوانند نيازهای ديگر را هم 
تأمين و در همه زمينه ها خودکفا شده و به دانش 

محققان ايرانی اتکا کنند.
امیدواریممشکلحلشود

رئيس دانشگاه شريف در نشست خبری اش در 
دوم خرداد که در س��اختمان مرکزی دانش��گاه 
برگزار شد، به تبعات شرايط اخير سياسی کشور 
بر روابط بين المللی دانشگاه شريف اشاره کرد و 
گفت: »براساس برنامه ريزی های صورت گرفته 
قرار است پنج دانش��گاه و تعدادی پژوهشگاه در 
کشور انتخاب شوند تا طی مدت زمانی مشخص 
جزو ۱۰۰ دانشگاه برتر دنيا قرار بگيرند. دانشگاه 
ش��ريف نيز يکی از اين دانش��گاه ها محس��وب 
می شود که خوشبختانه در اين راستا تفاهم نامه ها 
و قراردادهای خوبی هم در عرصه های بين المللی 
امضا شده و در حال حاضر ارتباطات بين المللی 
خوبی شکل گرفته است.« دکتر محمود فتوحی 
با اشاره به تحريم اين دانشگاه در کنار برخی افراد 
و سازمان های ديگر از س��وی نهادهای جهانی، 
گفت: »اين موضوع هم از سوی دانشگاه و هم از 

سوی وزارت امور خارجه به طور جدی پيگيری 
می شود و اميدوار هستيم در مذاکرات وزير امور 
خارجه با اتحاديه اروپا در خصوص برجام، مسئله 

دانشگاه ما نيز مطرح و اين مشکل حل شود.« 
وی در ادام��ه تصريح کرد: »ما موظف هس��تيم 
برای پويا ماندن دانشگاه فعاليت های بين المللی 
خ��ود را گس��ترش داده و با دانش��گاه های برتر 
جهانی ارتباطات مناس��بی را ش��کل بدهيم اما 
طبيعتاً مسائل سياسی کشور نمی تواند بر روابط 
بين المللی ما بی تأثير باشد، اما من تصور نمی کنم 
که اين تأثيرات به آن اندازه ای که در جامعه شايع 
اس��ت بتواند در روابط ما و عرصه ه��ای جهانی 

مشکل آفرين باشد.«
رئيس دانش��گاه ش��ريف همچنين تأکيد کرد: 
»خوش��بختانه دانش��گاه ش��ريف بعد از برجام 
ارتباطات مناس��بی با دانش��گاه های اروپا شکل 
داده است و هيئت های دانشگاه های اروپايی نيز 
حتی پس از اقدام رئيس جمهور آمريکا از دانشگاه 
شريف بازديد کردند و قراردادهای پژوهشی بين 
دانش��گاه های خارجی افزايش پيدا کرده است، 

اما اتفاقات سياسی می تواند مشکلاتی در عرصه 
نقل و انتقالات گرندهای بين المللی و انتقال پول 
و... ايجاد کند.« دکتر فتوحی تأکيد کرد: »روابط 
بين المللی دانشگاه صنعتی شريف حتی در دوران 
تحريم يعنی قبل از توافق برجام نيز ادامه داشته 
است و اين اقدامات سياسی نتوانسته اقدامات را 

در راستای بين المللی سازی متوقف کند.«
وی همچنين از تحريم دانشگاه صنعتی شريف 
از دوران قبل از برجام تا ام��روز خبر داد و گفت: 
»همان طور که برخی افراد و سازمان ها از سوی 
برخی نهادهای جهانی با تحريم مواجه ش��دند، 
دانشگاه شريف نيز در ليست تحريم قرار گرفت 
اما به طور کل��ی تحريم ها، ارتباط��ات پولی را با 
مشکل مواجه می کند و برای رفع آن بايد منتظر 

تحولات و تصميمات سياسی کشور باشيد.«
سطحعلمیبینظیردانشجویانایرانی

س��ال گذش��ته ه��م ي��ک اس��تاد دانش��گاه 
ش��ريف با بيان اينکه تحريم ه��ا در کنار خود 
محدوديت هاي��ی ايج��اد می کن��د، گف��ت: 
»فرصت های ارزش��مندی در حمايت از توليد 
مل��ی و اس��تفاده از ظرفيت غن��ی نخبگان و 
کارآفرينان داخلی ايجاد می کند.« محمدمهدی 
نائبی  اف��زود: »در جهان کنونی، محاس��بات 
غلط و غيرانس��انی ای وجود داشته و اقتصاد به 
ميدان جنگی بدل شده که در آن، قدرت های 
مستکبر س��عی در انحصار فناوری و پيشرفت 
به نفع خود دارند. در چنين ش��رايطی، زمانی 
که سيل کالاهای وارداتی در بازار وجود دارد، 
توليدکنندگان داخلی مهجور واقع شده و عرصه 
ظهور و عرضه برای آنها مطلوب نيست.«  اين 
استاد رش��ته برق که يکی از توليدکنندگان و 
کارآفرينان کشور است، تصريح کرد: »توجه به 
توان داخلی در کنار ورود نخبگان به عرصه های 
کاربردی و توليد ثروت و فناوری از علم، به مرور 
کش��ور را به خودکفايی در عرصه های مختلف 

می رساند.«
نائبی با اش��اره به س��طح علمی ب��الا و بی نظير  
دانش��جويان ايران��ی بي��ان ک��رد: »حمايت از 
تولي��د مل��ی، رو آوردن به کارآفرين��ی به جای 
مدرک گراي��ی و رويکرد تبديل عل��م به فناوری 
در نظ��ام آم��وزش عال��ی، از تحريم ه��ا فرصت 
ارزشمندی خواهد ساخت که نخبگان در بستر 
آن، رونق و خودکفايی اقتص��اد داخلی را فراهم 

خواهند کرد.«
برآيند اين سخنان نشان مي دهد تحريم ها موجب 
ورود و فعال شدن توليدکنندگان داخلی در بازار 
رقابت و به تب��ع آن، بروز خلاقيت، پيش��رفت و 

شناسايی ظرفيت و توان ملی می شود.

دری�كماهاخی�ربس�یاریازدانش�گاههای
کشوردرگیرمسائلحاشیهایشدهوبهدلیل
اعتراضاتگس�تردهدانش�جویانبهموضوع
جریمهه�اومحدودیته�ایس�نواتی،حال
وروزخوبینداش�تند.خوش�بختانهتصمیم
عاقلانهوزارتعلوماینمشکلرابرطرفکرد.

در پ��ی اعتراض��ات اخي��ر دانش��جويان برخی 
از دانش��گاه های کش��ور به اجرای قانون سنوات 
تحصيلی، معاون آموزشی وزارت علوم با تأکيد بر 
اينکه آيين نامه ابلاغی اين وزارتخانه در خصوص 
س��نوات تحصيلی تغيي��ر نمی کند، گف��ت: »در 
آيين نامه س��نوات تحصيلی دانشجويان آنچه در 
گذش��ته به عنوان س��نوات مجاز برای دوره های 
کارشناس��ی، کارشناسی ارش��د و دکتری بوده، 
همچنان جاری و اجرايی اس��ت و تصميمی برای 

تغيير اين آيين نامه نداريم.«
مساعدتلازمراداشتهباشند

دکتر مجتبی شريعتی نياسر، به آخرين تصميمات 
وزارت عل��وم در خص��وص س��نوات تحصيل��ی 
دانشجويان اشاره کرد و گفت: دانشجويان کاملًا 
مطمئن باشند که براساس قانون می توانند هزينه 
مازاد سنوات تحصيلی را طبق روالی که در آيين نامه 
ذکر شده پرداخت کنند و هيچ تغييری در آيين نامه 

سنوات دانشجويی ايجاد نشده است.«
وی در ادام��ه تصريح کرد: »نکت��ه قابل توجه در 
خصوص آيين نامه سنوات تحصيلی دانشجويان 
اين است که وزارت علوم دانشگاه ها و مراکز آموزش 
عالی را مختار کرده تا براس��اس تش��خيص خود 
در مواردی که لازم اس��ت در خصوص س��نوات 
تحصيلی با دانشجويان مس��اعدت لازم را داشته 
باش��ند، بنابراين آيين نامه جديدی در اين زمينه 

وجود ندارد، فقط بخش هاي��ی از آيين نامه قبلی 
را به منظور س��پردن اختيار بيشتر به دانشگاه ها 

اصلاح کرده ايم.«
دکت��ر ش��ريعتی نياس��ر در پاي��ان همچني��ن 
تمرکززدايی را از مهم ترين سياس��ت های وزارت 
علوم عنوان کرد و گفت: »بر اين اس��اس بخشی 
از اختيارات تصميم گيری در حوزه های مختلف 
رفاهی، آموزشی و پژوهشی به دانشگاه ها واگذار 

می شود.«
ریشهدر2سالقبل

دانشجويان درگير در اعتراض های اخير که تقريباً 
اکثر دانشگاه های کش��ور را دربر گرفت و محدود 
به چند دانش��گاه بزرگ نش��د، ريش��ه مشکلات 
خود را مصوب��ه ای می دانند که در س��ال ۱392 
توسط مس��ئولان وقت وزارت علوم نوشته شد و 

بر اساس آن مقرر ش��د برای ترغيب دانشجويان 
به اتمام س��ريع تر تحصيل ش��ان، سياس��ت های 
تنبيهی در پيش گرفته شود.  اين سياست ها که 
توسط مسئولان وزارت علوم از مهرماه 93 به همه 
دانشگاه های سراسری اطلاع رس��انی شد، مقرر 
کرده بود که از ورودی های 93 به بعد بايد در ازای 
هر درس افتاده جريمه اخذ شود و در صورتی که در 
سنوات قانونی موفق به اتمام تحصيل نشوند، بايد 

اقدام به پرداخت شهريه کنند.
اين مصوبه اکنون که به پايان يک دوره از تحصيل 
دانشجويان ورودی 93 مقطع کارشناسی و دکتری 
رسيده، با اعتراض هايی روبه رو شد که پيش تر و دو 
سال قبل نيز توسط دانشجويان کارشناسی ارشد 
مطرح شده بود. اين اعتراض ها آن قدر دامنگير شد 
و حجم وسيعی از دانش��جويان را به اعتراض های 

دانش��گاهی کش��اند که در برخی موارد به کلی 
دانشگاه های بزرگ کش��ور را برای مدتی درگير 

کرد.
تفکی�كاش�تباهس�نواتتحصیل�یو

رفاهی
بر اس��اس آيين نامه ابلاغی وزارت علوم به تمامی 
دانش��گاه ها و مؤسس��ات آموزش عالی، سنوات 
تحصيلی و رفاهی دانشجويان ورودی 93 به بعد 
کاهش می يابد و دانش��جويان ب��رای تحصيل در 
ترم های خارج از س��نوات بايد ش��هريه پرداخت 
کنند. بسياری از دانشجويان تصميم وزارت علوم 
در خصوص س��نوات تحصيلی و رفاهی را نوعی 
بی عدالتی و مغاير قانونی اساسی کشور که در آن 
آموزش عالی رايگان شده است، می دانند،  ضمن 
اينکه اين دانش��جويان معتقدند تفکيک سنوات 
تحصيلی و رفاهی از يکديگر و کاهش اين سنوات 
بدون توجيه عقلانی بوده و در راستای کالايی سازی 

آموزش عالی صورت گرفته است.
طی روزهای گذش��ته نيز دانش��جويان برخی از 
دانشگاه ها با اعتراض به قوانين سنوات دانشجويی 
خواس��تار پيگيری و رفع هر چه سريع تر ايرادات 
آيين نامه مذکور ش��دند به ط��وری که در همين 
زمينه بيش از ۵۰ شورای صنفی دانشگاه ها طی 
نامه ای به وزير علوم خواس��تار افزايش س��نوات 
تحصيلی دانشجويان مقطع کارشناسی و دکتری به 
مدت ۱۰ نيمسال و کارشناسی ارشد به مدت شش 
نيمسال تحصيلی شدند. همچنين اين دانشجويان 
از وزير علوم خواستند سنوات تحصيلی و رفاهی را 
از يکديگر تفکيک نکند، چراکه اگر دانش��جويی 
دارای بهره مندی از سنوات تحصيلی باشد قطعاً 

بايد از امکانات رفاهی نيز بهره مند شود.

وزارتعل�ومی�كهفت�هقب�لازش�روعم�اهرمض�ان،در
بخش�نامهای،نکاتیراب�همعاوناندانش�جوییدانش�گاههاو
مؤسس�اتآموزشعالییادآورش�دهوازآنهاخواس�تهش�د
برنامهریزیه�ایلازمرادرای�نخص�وصانج�امدهن�د.

مش��اور وزير به تازگي جزئيات اين بخشنامه را عنوان کرده است. بر 
اين اساس از معاونان دانشجويی دانشگاه ها و مؤسسات آموزش عالی 
خواسته شده به صورت دائم تأسيس��ات برودتی خوابگاه ها و محل 
برگزاری امتحانات بازبينی و نظارت شود. مشاور وزير و رئيس صندوق 
رفاه دانش��جويان وزارت علوم با تأکيد بر اينکه افزايش قيمت غذای 
دانش��جويی در ايام ماه رمضان ممنوع است، گفت: قبل از شروع ماه 

مبارک رمضان با ارسال بخشنامه ای به دانشگاه ها بر اهتمام به تنوع 
خدمات مطلوب غذای دانشجويی در ماه مبارک رمضان تأکيد شده 
است.« ذوالفقار يزدان مهر در خصوص قيمت غذای دانشجويان در ايام 
ماه مبارک رمضان گفت: قيمت غذای دانشجويان در ايام ماه مبارک 

رمضان افزايش نيافته، اما کيفيت غذا افزايش يافته است.
نظارتبرتمامیخدمات

بنابراين هيچ دانشگاهی در ايام ماه رمضان نبايد برای ارائه غذا بيشتر 
از نرخ مصوب صندوق رفاه اقدام کند. در اين مدت، دورچين غذا مانند 
زولبيا، باميه، شربت، خرما، سوپ و ميوه به غذای دانشجويان اضافه 
می شود اما قيمت غذا افزايش پيدا نمی کند. به گفته اين مقام، در اين 

بخشنامه از معاونان دانشجويی دانشگاه ها و مؤسسات آموزش عالی 
خواسته شده تمهيدات لازم برای تأمين سحری دانشجويان مستقر 
در خوابگاه ها اتخاذ ش��ود.همچنين بازبينی وضعيت تأسيسات آب 
گرم خوابگاه ها قبل از ماه مبارک رمضان و نظارت مستمر بر عملکرد 
تأسيسات و نظارت بر ارائه خدمات مطلوب سلف سرويس ها در هنگام 
افطار به ويژه ابعاد بهداشتی آشپزخانه و سالن ها و ارائه غذاهای مناسب 

با ايام ماه مبارک رمضان از تأکيدات ديگر بوده است.
لزوم نظارت بيش��تر بر عملکرد س��رويس های اي��اب و ذهاب و رفع 
مشکلات احتمالی از موارد ديگری است که در بخشنامه ارسالی به 

دانشگاه ها بر آن تأکيد شده است.
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